

TRIBUNE LIBRE

A PROPOS DE MULTIPLICATION

Montréal, July 25, 1891.

M. J. O. CASSEGRAIN, Editor

Journal de l'Instruction Publique.

DEAR SIR,

I find the following book notice in a recent issue of an educational newspaper: "It is a book no one can afford to do without. . . ."

Below is a sample of the lessons it contains:

"Lesson 14 contains a very helpful short method of multiplication which was discovered quite recently by an architect of Lowell, Mass. It is really one of the best things ever published (!) and the whole matter is so simple that it is a surprise to every one that it was not thought of long ago (!!!) Of course the rule does not apply to all numbers, but it applies to an immense number, and anyone after reading lesson 14 can tell

at a glance which numbers will work and which will not.

For example multiply 63 by 48:

63 Say 8 times 3 are 24, and put
48 down both figures.

Then say 5 times 6 are 30, and
3024 put down both figures.

Always add one to the second figure of the multiplier."

Three additional examples are further added:

93	62	69
68	97	44
6324	6014	3036

I take the liberty of sending you the foregoing extract, thinking it may awaken the curiosity of readers of your valuable paper of an inquiring turn of mind, as it did mine. The question is, in the very words of the quotation, "Which numbers will work and which will not?" or "In what case can we thus put down the two products found as indicated and get the correct answer?" also: "Account for your answer."

Yours truly,

GEO. FAMELART.

Jacques Cartier: Questions de calendrier civil et ecclésiastique

Par M. l'abbé HOSPICE VERREAU, LL.D.

(Lu devant la Société Royale du Canada, le 28 mai 1890.)

(Suite)

9 septembre 1542.

Lettres de grâce et de rémission accordées par Roberval à son lieutenant Paul de Senneterre, pour un homicide commis par ce dernier. C'est le premier acte officiel rédigé en Canada qui nous ait été conservé. Harrisse, à qui nous en devons la publication, l'a placé après le suivant, probablement parce que celui-ci est daté du 26 janvier et l'autre du mois de septembre 1542: c'est l'ordre contraire qu'il faut suivre. Au 9 septembre 1542, Senneterre se trouvait encore en Canada, à Francys-roi où il était arrivé vers le milieu de juillet. Il en repartit le 14, "afin de donner avis au Roi et de revenir l'année suivante avec victuailles et autres fournitures ainsi qu'il plairait au Roi." (1)

28. "François. . . . Comme pour secourir. . . . Donné à St-Laurent le XXVI "janvier, l'an de grâce mil cinq cens quarante deux." (2)

(1) *Voyages et découvertes*. . . . p. 93.

(2) Harrisse, *op. cit.*, p. 272.